
 الملخص

   تضمنت الدراسة للأطروحة مقدمة وأربعة فصول وخاتمة تناول الفصل الاول الدور التاريخي 
للإمارات في البحرين قبل الغزو البرتغاليس، اما الفصل الثاني فشمل السياسة البرتغالية في 

البحرين وتمثل بالغزو البرتغالي لمناطق الخليج العربي بوصف البحرين جزء منها وأوضح فيه 
دوافع ذلك الغزو السياسية والاقتصادية والدينية، كما تناول الاحتلال البرتغالي لهرمز والبحرين 

اما الفصل الثالث .  وانهاء السيطرة البرتغالية1529وموقف ال جبور منها وثورة البحرين عام 
 اذ تعرض إلى السياسة العثمانية تجاه 1783- 1602تناول القوة المحلية المجاورة بين عامي 

البحرين وتناول السياسة الفارسية تجاه البحرين في عهد الدولة الصفوية ونادر شاه وكريم خان 
الزند كما تطرق الى السياسة العُمانية اما الفصل الرابع والأخير تناول علاقة ال خليفة بالقوى 

 وأوضح فيه بروز ال خليفة كقوة محلية في الخليج 1820-1783المحلية والأوربية بين عامي 
 العربي من خلال هجرتهم نحو قطر

Abstract 

Nature of the study required the distribution of the thesis into an 
introduction and four chapters and a conclusion and a number of 

supplements on the content ofthestudy. The first chapter an 
introductory chapter touched on the researcher to the historical role 

of signs in Bahrain before the invasion. The second chapter 
explained Portuguese policy in Bahrain, as explained by the invasion 

of the Portuguese regions of Persian Gulf as Bahrain is part of The 
motives of the invasion of political, economic, religious, and then put 

a researcher to occupation of the Portuguese Hormuz in 1507 
because of which launched the Portuguese towards the regions of 

Persian Gulf. The third chapter is devoted to Bahrain and local forces 
nearby, between 1602-1 783, where he was subjected to the policy 

Ottoman towards Bahrain and the position of Portugal, in terms of 
orientation Ottoman toward the Gulf and then to Bahrain in the 

strategy Ottoman Empire, also presented the chapter policy Farsi to 
Bahrain in the era of the Safavid era and the reign of Nader Shah 

and Karim Khan Zand, and revealed the chapter on policy towards 
Bahrain, Oman and dwell in the role of intellectual and economic 
Ierbh, the relations of Albu Said and its impact on Bahrain. IThe 

fourth chapter and the last has taken the Khaflfah and their 
relationship to the forces of local and European countries between 
1783-1820, explaining the emergence of Al-Khalfa as a local in the 

Persian Gulf through their migration towards Qatar. 


